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A: Ann and I RaveseeAthe new Spielberg film yesterday.
B: Wasit good?

I'ta~
A: Ves,but the book is better. Il:1avereae it on holiday.
B: Vou've been to the cinema a rot recently.

haDi 6ttn
A: Ves,IYffl5therethreetimessofarthis month.
B: I know! Vouwent with me last week.

Pfedpfitomnýcas
Predprítomnýcasvyjadruje, že se necostalo
nekdy pred soucasnýmokamžikem.

I have been to the USA.......

Tomsays he has seen this film before. ......

V otázkách se casto ptáme, jestli se vubec
(tj. za celou dobu až do této chvíle) neco stalo.

Haveyou ever been to Australia? - Ves,I have. ......
HasTomphoned? - Ves,he has. ......

Minulý casprostý
Minulý cas prostý vyjadruje, že nejaký dej byl
v urcitou dobu v minulosti ukoncen.

I went there in 1999.
Hesaw it on CT1a few months ago.

V otázkách se casto ptáme, kdy (tj. v kterou dobu
v minulosti) se neco stalo.
When did Vougo there?
When did he ring?

V souvislých textech casto nejprve konstatujeme predprítomným casem"holou" skutecnost, že se neco
stalo, aniž bychom uvedli bližší okolnosti (zejména konkrétní dobu). Další podrobnosti o okolnostech
následují v minulém case prostém.

I've been to Chile."""
Johnhas broken his arm."""

I've lost my watch. ......

Really?Wheredid vou go?What did you see?
Hefell off his bike yesterday.
It happened yesterday evening somewhere in town.

Pfedpfitomný cas a minulý cas prostý s casovými údaji a bez casových údaju
Oba slovesné casyse používají se signálními výrazy (viz lekce 5 a 7). Vevetách s minulým casem prostým
je pritom uvedena konkrétní doba.

I havevisited Italy before. ......
I have seen the film Casablanca 15 times so far. ......

Wespent our holidays there again last year.
I first saw it when I was a teenager 20 years ago.

I když ale konkrétní doba není uvedena, musí být použit minulý cas prostý, pokud dej nepochybne probehl
ve zcela urcité dobe v minulosti.

Workershave found a 2000-year-old building. ......

Sheila haslivedin lotsof differentcountries.......
I have read Hamlet. ......

The Romansbuilt it. This placewas a Romantown.
Shewas bom in NewZealand.

les one of the most famous playsShakespearewrote.

Vztah pfedpfitomného casu k pfitomnosti
Predprítomnýmcasem se casto vyjadruje dej, jehož výsledek má nejakývýznam pro prítomnost (odtud
i název predprítomný cas). Do ceštiny ho prekládáme casem minulým.Pokudale vyjadruje dej, který trvá
do prítomnosti, prekládáme ho casem prítomným (viz lekce 9).
I'vebeen to Scotland. Byljsem veSkotsku.[= Znám Skotsko.]
They've closed the road! Silnice je uzavrena. [= Musíme jet objíždkou.]

Zapamatujsi
. Predprítomnýcas nelze použít, jestliže uvedeme nebo máme na mysli konkrétní dobu
. Predprítomnýcas: neco se nekdy stalo a ted se to projevuje svýminásledky, ted je to duležité/relevantní
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